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Storebæltsvej 11 
5800 Nyborg.
Tlf. 65 31 65 60.

Firmaidræt udkommer 10 gange 
årligt. Juli og december måneder 
er undtaget. Oplag: 11.000

De i artiklerne fremførte syns
punkter er forfatternes og deles 
ikke nødvendigvis af Dansk 
Firmaidrætsforbund.

Redaktionen forbeholder sig 
ret til at redigere og forkorte 
artikler og indlæg.

35. årgang, nr. 7&8. August 
1992. Næste nummer udkom
mer den 22. September 1992.

Deadline for tekst og annoncer: 
Mandag den 7. September 1992. 
Eftertryk med tydelig kildean
givelse tilladt.

Produktion og tryk:
Svendborgtryk 
Postbox 26 
Ryttermarken 17 A 
5700 Svendborg 
Tlf. 62 21 01 05

Forsiden:
Kongskilde Friluftsgaard ved 
Sorø dannede atter engang 
rammen om firmaidrættens 
Familieferie fra uge 28-30. 
Blandt mange aktiviteter havde 
firmaidrætten også naturvejled
ning på programmet, og det var 
populært hos både store og 
små. Læs herom i næste num
mer af Firmaidræt.
Foto: Alice Rasmussen.

Farvel og tak
Det er slut. Verdens største medieshow erfordi. OL i Barcelona er 

historie. Fremtiden for alle idrætsfolkene ligger nu i Atlanta i staten 
Georgia, USA, hvor man allerede har startet nedtællingen til tidpunk
tet for den olympiske ilds ankomst.

OL i Barcelona vil gå over i historie som det første OL i nyere tid, 
hvor man ikke så den traditionelle øst-vest duel på medaljer. DDR ek
sisterer ikke mere, og medaljeslugeren Sovjetunionen stillede op for sid
ste gang som et samlet hold. Holdet fra SNG samlede under det olym
piske flag de tretten tilbageværende republikker i statssamfundet, og 
trods svækkelsen, formåede SNG at blive den mest vindende nation med 
112 medaljer.

Så er der langt ned til Danmark på 30. pladsen med seks medaljer, og 
i den kommende tid vil man i DOK og DIF diskuterer, om medaljehøsten 
står mål med de investeringer som Team Danmark har foretaget i OL i 
Barcelona.

OL’s anden uge reddede den danske ære, efter en første uge hvor 
stemningen herhjemme var tæt på at nå nulpunktet, og hvor sportspres
sen allerede var begyndt at finde de store typer frem for at beskrive 
fiaskoen. Seks medaljer til Danmark og en plads som nummer 30 i na
tionskonkurrencen, kan man anstændigvis ikke kritiserer, selv om der 
var enkelte skuffelser hist og her.

Danskernes hjertebarn, fodbolden, kunne ikke følge triumfen op fra 
de glade EM-dage i Sverige, og svømmerne kunne ikke gå på vandet 
som i Athen sidste år.

De olympiske idealer, hvis de da ellers har eksisteret i nyere tid, var 
vanskelige at få øje på, og vil blive sat endnu mere i baggrunden i Coca- 
Cola-byen Atlanta. IOC-bossen Juan Antonio Samaranch påstår at kom
mercialismen har reddet OL, og at OL har brug for TV-pengene.

Fra at være en underskudsforretning i millionklassen i Montreal i 1976, 
er legene nu en gevinst på flere hundrede milioner kroner for byen der 
får værtsskabet. Men det kan blive en dyrtkøbt redning for OL-legene, 
for med kommercialismen er idealerne væk. Det der oprindelig var me
ningen med OL, at idrætsfolk fra alle lande skulle mødes i ædel kappe
strid og knytte nye bånd over landegrænserne, er nu trængt i baggrun
den af et kolossalt medieshow, hvor idrætsfolkene er reduceret til de 
nødvendige statister, og hvor konkurrencerne bliver lagt, så der tages 
hensyn til den bedste sendetid i USA.

John Thrane.
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Dansk Firmaidrætsfor
bund (DFIF) var vær
ter, da en delegation fra 
de tre baltiske lande i 
juni måned gæstede 
Danmark. Formålet var 
at oplyse om kultur- og 
idrætslivet i Danmark, 
samt at vise eksempler 
på, hvordan det frivil
lige danske forenings
arbejde er organiseret.

A f John Thrane 
Redaktør

Desuden fik balterne fo
revist forskellige eksempler 
på idrætsbyggeri, blandt an
det FKS-Odenses idrætsan
læg samt ROFI-Centret i 
Ringkøbing. Begge anlæg er 
som bekendt ejet af firma
idrætten, men er også resul
tatet af et godt samarbejde 
med de lokale myndigheder.

Ny udfoldelses
muligheder

Besøget i Danmark var 
muliggjort gennem støtte fra 
Udenrigsministeriets Demo
kratifond og Kulturministe
riets Østeuropapulje. Be
søget formede sig som en 
rundrejse i Danmark, med 
start i København, hvor man 
bl.a. fik lejlighed til at be
søge Dansk Tipstjeneste 
A/S, hvor man fik inspira
tion til at løse de økonomi
ske trængsler, som idrætten i 
Baltikum har. Folketinget 
og Københavns Rådhus var 
også målet for et besøg.

UfU U / l

Balterne blev budt vel
kommen til det ugelange be
søg af DFIF's formand,
Tage Carlsen, og han sagde:

- Med den nyvundne selv
stændighed, er der nu brudt 
op på den gamle struktur, og 
derfor føler DFIF det natur
ligt, at hjælpe vore naboer 
mod øst i gang med en de
mokratisk proces til en op
bygning af idrætslivet. De 
nye lande står nu i et vade
sted, og har brug for hjælp 
og støtte til at opbygge et 
foreningsliv, der er baseret 
på frivilligt arbejde. DFIF 
kan forhåbentlig medvirke 
til, at breddeidrætten får nye 
vilkår og muligheder for ud
foldelse i Baltikum.

Forskelligt organiseret
Idrætten er vidt forskel

ligt organiseret i de tre balti
ske lande. Derfor bestod 
delegationen både af for- 
mændene for de nye idræts
organisationer, tillige med

repræsentanter fra departe
menterne, der har idrætten 
under sig. For alle tre lande 
gælder det, at det er økono
mien, der er den største hin
dring for at komme videre. 
Statsstøtten er nu væk.

De sidste 50 år har det 
været staten, ministerier og 
fagforeninger, der har sørget 
for idrættens organisering, 
og alting har i høj grad 
været indrettet efter elite
idrættens vilkår. Sovjetunio
nen kørte samme system 
som DDR, hvor hver region 
fik ansvaret for et vist antal 
OL-kandidater. Således 
havde idrætten i de baltiske 
lande også et ansvar for 
eliteidrætsfolk.

Smertelig omstilling
Firmaidræt talte med ge

neralsekretæren for Latvian 
Trade Sports Association, 
og han var imponeret over 
hvad han så:

- Vi er langt bag efter med

alt, men vi er optimistiske og 
villige til at tage fat. Idrætten 
i Letland er kommet i en me
get kritisk situation, efter at 
fagforeningerne er holdt op 
med at yde økonomisk støtte. 
Staten kan heller ikke bi
drage med meget, og vore 
nye samarbejdspartnere, 
virksomhederne, er mange 
steder truet af konkurs, p.g.a. 
overgangen til markedsøko
nomi og privatisering. Det 
bliver en smertelig omstil
lingsproces, men besøget i 
Danmark har givet os mange 
nye impulser og ideer, sagde 
Laimonis Visockis.

Laimonis Visockis med
bragte iøvrigt en invitation 
til et genbesøg i Letland i 
slutningen af juli måned. 
DFIF sendte en delegation 
på fire deltagere afsted, og 
hvordan det gik, kan man 
læse om på de næste sider.

Sponsor for:
European Federation for Company Sports 
Europäische Föderation fiir Betriebssport 
Fédération Européenne des Sports Corporatifs
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A f John Thrane 
Redaktør.

Idrætten i Letland har 
et solidt fundament og 
gode traditioner.
Men overgangen til 
markedsøkonomi har 
sat idrætslivet i Letland 
under pres. Mange fir
maer trues af konkurs, 
og pengene til at drive 
firmaklubberne er små. 
På trods af krisetider, er 
der dog masser af opti
misme og gå på mod at 
spore overalt.

Det var nogle af de signa
ler, som en delegation fra 
Dansk Firmaidrætsforbund 
fik under et besøg i Letland i 
dagene den 22. - 29. juli.

Delegationen var inviteret 
af det lettiske folkeidræts- 
forbund, LTSA, og bestod af 
formand Tage Carlsen, næst
formand Jørn Godt, konsu
lent Jan Grumstrup og redak
tør John Thrane.

Latvian Trade Sports As
sociation (LTSA), er et ny
dannet folkeidrætsforbund 
med basis i de frie fagfore
ninger. LTSA blev dannet 
den 6. juni 1991, som en di
rekte følge af Letlands ny- 
vundne selvstændighed.

LTAS omfatter idag de tre 
store idrætsorganisationer, 
Daugava, Varpa og Lokomo
tiva. Daugava tager sig af 
idrætten i de seks største pro
vinsbyer samt i Riga, der er

Indvielse a f Varpas sportsfestival i Ludza, den største by i regionen Latgale. Der deltog omkring 1500 
idrætsfolk, og værtsskabet for sportsfestivalen er særdeles vigtig. Man har den tradition, at byen der 
får værtsskabet, også får et helt nyt stadion. Latgale ligger i den østlige del der grænser op til Rusland. 
Området høre til den fattigste del a f Letland. Foto. -jt.

Optimisme trock krise
inddelt i seks distrikter. De 
12 unioner tæller idag 318 
firmaklubber med 156.200 
medlemmer. Varpa organise
rer idrætten i landdistrik
terne, og er inddelt i 26 am
ter, der tæller 412 kollektiver 
(idag er ca. 50 % aktieselska
ber) og firmaklubber med 
207.600 medlemmer. Loko
motiva er for de ansatte i 
jernbaneindustrien.

Mange kontakter
Besøget var tilrettelagt 

som en rundrejse i landet, 
hvor den danske delegation 
fik lejlighed til at danne sig et 
grundigt billede af idrættens 
forhold.

Der var stor interesse om
kring det danske besøg, og 
det gav mulighed for en erfa
ringsudveksling med lokale 
idrætsledere og kommunal- 
og amtspolitikere, og her

blev der skabt mange kontak
ter.

Delegationen fik også lej
lighed til at træffe repræsen
tanter fra Letlands regering 
og parlament. Alle steder var 
der stor forståelse for idræt
tens rolle i samfundet, men 
det gennemgående tema i 
mange af drøftelserne var 
manglen på penge. Derfor 
gik mange af spørgsmålene 
på, hvorledes idrætten i Dan
mark bliver finansieret, samt 
hvordan organisationsforhol
dene er.

Radikale
samfundsændringer

Dagligdagen i den nye re
publik er præget af radikale 
ændringer under indtrykket 
af overgangen fra planøko
nomi til markedsøkonomi. 
Derfor er idrætslivet også 
kommet ud i et voldsomt

stormvejr. Sovjetunionens 
opløsning har betydet, at 
idrættens strukturelle, mate
rielle og økonomiske funda
ment er faldet væk.

Det sovjetiske styre be
stemte alt fra centralt hold. 
Idrættens penge var sikret 
gennem tilskud fra stat og 
kommune, fra fagforenin
gerne, hæren og politiet. 
Idrætsanlæggene var ejet af 
virksomhederne og land
brugskollektiverne, hvor 
firmaklubberne hørte 
hjemme. Eliteidrætten havde 
førsteprioritet på alle idræts
højskoler og i de store firma
klubber, og fra centralt hold 
blev breddeidrætten ikke of
ret megen opmærksomhed. 
Lokalt gjorde man dog meget 
for at anspore folk til at 
dyrke motion.

Privatiseringen har taget 
fart i løbet af 1992, og det har
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betydet, at idrætten ikke læn
gere er sikret støtte fra den 
traditionelt største arbejdsgi
ver, staten. Dertil kommer, at 
fagforeningerne også har 
skåret ned på støtten til 
idrætten, fordi pengene nu 
går til arbejdsløshedsunders
tøttelse. En inflation på 7 % 
om ugen (!) gør, at det stats
lige budget ikke kan bidrage 
med mere end 1 % af det 
nødvendige beløb.

En kamp for 
at overfeve

På alle planer har man 
stor vilje til at støtte idrætten, 
men økonomien er en brem- 
seklods. På et møde hvor de 
frie fagforeninger, arbejdsgi
verforeningen og Røde Kors 
i Letland var repæsenteret, 
blev den alvorlige økonomi
ske situation understreget.

- Det er økonomien der 
bestemmer, sagde formanden 
for de frie fagforeninger, An
dris Silins, og han fortsatte:

- Lige nu tænker vi ikke så 
meget på idrætten i Letland, 
men mere på den kommende 
vinter, der helt givet vil ud
gøre en trussel mod den de
mokratiske proces. Regerin
gen har endnu ikke taget 
nogen initiativer for at mind
ske arbejdsløsheden, der er 
et helt nyt problem for ar
bejdsgiverne og fagforenin
gerne. Hvis man bliver ar-

Andris Silins, formond for de 
frie fagforeninger i Letland.

bejdsløs, er man ved lov sik
ret 90 % løn i et halvt år, der
efter er der intet.

Udgangspunktet 
er godt

På trods af de dystre ud
sigter, ser idrætten i Letland 
optimistisk på situationen. 
Idrætten i Letland er for
holdsvis velforsynet med id
rætsanlæg med mange facili
teter. Standarden er rimelig, 
men kan ikke sammenlignes 
med hvad vi kender her
hjemme. Anlæggene mangler 
vedligeholdelse, men de 
mange anlæg er et godt ud
gangspunkt at arbejde videre 
på. Og idrætslederne er også

Under sports festivalen i Ludza, fik den danske delegation bl.a. 
lejlighed til at hilse på Letlands statsminister, Ivars Godmanis (tv) 
og landbrugsminister Danis Gegeris. DFIF's formand Tage Carl
sen og næstformand Jørn Godt ses til højre. Foto. -jt.

helt klar over, at der skal ske 
noget.

Rolands Baranovskis fra 
firmaklubben Ozolnieki var 
blandt dem der besøgte Dan
mark i juni måned, og han 
udtrykte optimismen sådan:

- 1 50 år har vi levet under 
et system, der gav med den 
ene hånd og tog med den an
den. Nu skal vi stå på egne 
ben, og det er en helt ny situ
ation. Det kræver en mentali
tetsændring og nytænkning 
hos os idrætslederne, men det 
er vi parate til.

Et særligt problem er dog 
ejerforholdene. Efter at pri

vatiseringen har taget fart i 
1992, hersker der uklarhed 
om, hvem der ejer firmaklub
bens faciliteter, og hvem der 
skal vedligeholde dem. Hvis 
brugerne skal betale den re
elle kostpris for at benytte 
anlæggene, er der ingen, eller 
kun meget få firmaklubber, 
der har råd til at bruge an
læggene.

Derfor var man overalt in
teresseret i at få et samarbej
de igang med udveksling af 
idrætsfolk, således at man 
derigennem kan få forbedret 
økonomien.

Fremmed herredømme
Det lettiske folk har tjent 

skiftende fremmede herrer i 
de sidste mange hundrede år. 
Hovedstaden Riga var et be
tydeligt handelscentrum i 
1400-1500 tallet, hvor byen 
var en del af det tyske Hansa- 
forbundet.

Sverige fik kontrol med en 
stor del af Letland, herunder 
Riga i 1600-tallet, men miste
de fodfæstet i de baltiske 
lande efter Store Nordiske 
Krig i 1700-1721. De næste to 
hundrede år var de baltiske 
lande en del af Rusland.

I midten af 1800-tallet ind
traf en national vækning, og 
man begyndte at arbejde for 
dannelsen af en lettisk nation. 
Da Zar-Rusland blev svagere 
i begyndelsen af dette århun
drede, dannedes flere illegale 
politiske partier, der arbej
dede for en fri stat.

Under den 1. verdenskrig 
var Letland besat af tyske 
tropper, men Tysklands ne
derlag og den russiske revo
lution i 1917 banede vejen for 
et selvstændigt Letland i 1920 
med K. Ulmanis som den 
første præsident. Selvstæn
digheden varede i 20 år, en 
periode hvor Letland ople
vede en betydelig kulturel og 
industriel opblomstring.

Ribbentrop-Molotov afta

len i 1939 delte Østeuropa op 
mellem Sovjet og Tyskland, 
og gjorde en ende på Letlands 
korte selvstændighed. Sovjet- 
tiske tropper besatte Letland 
i 1940, og i året frem til 1941, 
var man vidne til en omfat
tende deportation til Sibirien 
af Letlands ledende skikkel
ser. I perioden 1941-1944 var 
landet besat af tyske tropper, 
og under administration af det 
berygtede Reichskommisariat 
Ostland.

Letland blev i 1945 befriet 
af sovjettiske tropper og Sov
jetrepublikken Letland blev 
oprettet. Da var befolknings
tallet faldet fra 1.9 mio. i 1940 
til 1,3' mio. i 1945.

Tvangskollektivisering og 
en forceret industialisering i 
årtierne efter krigen, har idag 
skabt store økologiske, øko
nomiske og befolkningsmæs
sige problemer i Letland. Ind
byggertallet er i dag på 2.6 
mio., hvoraf kun 52 % er let
tere. Resten er indvandrere 
fra det gamle Sovjet, hoved
sagelig russere, der udgør et 
stort mindretal på 34 %.

Ved en folkeafstemning 
den 3. marts 1991, stemte 73,7 
% for en løsrivelse fra Sovjet, 
og oprettelse af republikken 
Letland.
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Rejsegarantisaq
afvist som grundløs

A f John Thrane 
Redaktør

Rejsegarantifondens 
anmeldelse af Vandre- 
foreningen Fodslaw 
afvist som grundløs. 
Foreninger kan stadig 
arrangere medlemsrej
ser uden at stille bank
garanti på 200.000 kr. 
Rejse virksomheden skal 
være af “ubetydeligt 
omfang” og af “ikke 
erhvervsmæssig 
karakter”.

Efter to måneders uvis
hed kan Vandreforeningen 
Fodslaw i Viborg ånde lettet 
op. Ved en tilfældighed er 
det nu kommet frem. at po
litimesteren i Viborg alle
rede den 16. juni afviste en 
politianmeldelse fra Rejse
garantifonden. med henvis
ning til, at der ingen sag var. 
Ingen har siden fundet 
grund til at orientere Fod
slaw i Viborg og Idrættens 
Fællesråd, der havde taget 
sagen op.

I maj måned indgav 
Rejsegarantifonden en poli
tianmeldelse mod Fodslaw i 
Viborg, fordi foreningen til
bød tre marcharrangementer 
i Tyskland og Finland til 
sine medlemmer.

Rejsegarantifonden stil
lede krav om 200.000 kroner 
i garantisum, samt et krav 
om et bødeforlæg for den lil
le vandreforening på 15.000

kroner. Forbundskonsulent i 
DFIF, Jan Grumstrup, der 
har fulgt sagen, siger til 
Firmaidræt, at det ville have 
kvalt den lille forening, der 
har et årsbudget på ca. 
20.000 kroner.

Principiel karakter
Fodslaw i Viborg er med

lem af Dansk Motions For
bund, der igen er medlem af 
Dansk Firmaidrætsforbund 
(DFIF). DFIF rejste sagen i 
Idrættens Fællesråd, hvor 
man fandt, at sagen havde 
principiel karakter. Derfor 
bad Idrættens Fællesråd ad
vokat Poul Gudberg om at 
føre sagen. I en skrivelse fra 
den 26. juni, (ti dage efter 
politiets afvisning af sagen!), 
påpeger Poul Gudberg såle
des, at han ikke finder, at 
Fodslaw driver rejsevirk
somhed i erhvervsmæssig 
forstand, samt at rejsevirk
somheden har et ubetydeligt 
omfang. En vurdering der 
ligger helt på linie med poli
timesteren i Viborg.

Ikke rejsevirksomhed
Politimesteren i Viborg, 

H.J. Stæhr, lægger i afvisnin
gen af sagen særlig vægt på, 
at “en annoncering i en for
enings medlemsblad om, at 
foreningens medlemmer kan 
deltage i et udenlandsk 
marcharrangement, efter 
min opfattelse ikke betyder, 
at rejsearrangementet udby
des offentligt, uanset at alle 
i princippet kan blive med
lem af foreningen'5.

Politimesteren siger vide
re: “Det skal i den forbin
delse fremhæves, at det 
fremgår af Vandreforenin
gen Fodslaws medlemsblad

nr. 2/1992, at der ved ind
meldelse til de udenlandske 
marcharrangementer skal 
opgives medlemsnummer. 
Endvidere finder jeg, at del
tagelse i tre udenlandske 
marcharrangementer ikke 
kan betragtes som rejsevirk
somhed i “ikke ubetydelig 
omfang”, jfr. Rejsegaranti
fondens egen fortolkning af 
§ 2, stk. 2 i lov om en rejse
garantifond”.

Mærkelig
fremgangsmåde

Det var Radio Midt- og 
Vestjylland der tog sagen op 
den 10. august. Her bragte 
man et interwiev med for
manden for Fodslaw i Vi
borg, Kaj Bladt, ligesom po
litimesteren i Viborg også 
blev hørt. Politimesteren 
kunne til alles overraskelse 
meddele, at han allerede 
den 16. juni havde afvist sa
gen, da han fandt anmeldel
sen grundløs.

Formanden for Fodslaw i 
Viborg, Kaj Bladt, er over
rasket, men naturligvis glad 
for afgørelsen.

- Jeg finder fremgangsmå
den besynderlig. Rejse
garantifonden orienterer os 
med en kopi af politianmel
delsen, men mener åbenbart 
ikke, at det er ulejligheden 
værd at meddele os, at an
meldelsen er blevet afvist, 
siger Kaj Bladt til Firma
idræt.

Foreninger der fra Rej
segarantifonden modtager 
opfordringer om at tilmelde 
sig garantiordningen, bør 
hurtigst mulig kontakte for
bundskonsulenten i områ
det, eller tage kontakt til 
forbundskontoret.

TEXACO'S UDDANNELSESLEGAT 1992
Texacos Uddannelseslegat, som blev indstiftet i 1976, har 
i aå en beløbsramme på kr. 120.000.
Legatet kan erhverves af én eller flere personer i dansk 
idræt til videreuddannelse inden for det specielle område, 
han eller hun virker med inden for idrætten. 
Legatportionerne vil blive på henholdsvis 15.000 kr. 
10.000 kr. og 5.000 kr.
Legatet er personligt, og kan kun benyttes til det i hen
hold til ansøgningen anførte formål.
Ansøgningsfristen er i år sat til den 5. oktober, og ansøg
ningerne bedes indsendt til:
Legatkomitéen for Texacos Uddannelseslegat 
Borgergade 13 
1300 København K.
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Idrætsledere mea visioner
Idrætsafdelingen sover 
hårdt! Nu har Idrætsaf
delingen igen lavet brok 
i den! Idrætsafdelingen 
bør nedlægges!

A f John Thrane 
Redaktør

Disse bemærkninger har 
man ofte hørt til forbundets 
stormøder de sidste par år. 
Og ikke kun der. Også i refe
rater fra kredse og sammen
slutninger har man kunne 
læse om kritik af Idrætsafde
lingens (IA's) handlinger. El
ler mangel på samme.

Fælles indsats
Her skal ikke diskuteres, 

om kritikken er berettiget 
eller ej. Men nu er det en 
kendsgerning, at forbundet 
og 1A i fælleskab vil gøre 
noget ved sagen. Hele IA's 
virke og opbygning skal de

batteres og kulegraves. Det 
skal ske på det forestående 
årsmøde i sektionerne den 
26. - 27. september i Freder
icia.

Årsmødet er i år forlæn
get, så mødet også omfatter 
to temadage i Fredericia- 
hallerne. Her vil der være 
tre hovedemner for debat
ten. For det første skal for
bundets landsstævneafvik
ling og form til debat.

Dernæst skal selve sekti
onsårsmøderne og deres 
form diskuteres, og sluttelig 
skal hele IA's struktur og 
arbejdsopgaver kulegraves.

De traditionelle 
idrætter er trængt

Idefolkene til temadagene 
er tre personer fra den 
strukturgruppe, der med så 
stor succes sidste år gen
nemførte forbundets struk
turændring henimod en 
mere strømlinet opbygning 
af forbundet.

Gruppen består af Kurt 
Petersen fra DFIF's styrelse, 
Bent Stendorf fra lovudval
get samt forbundskonsulent 
Jan Grumstrup.

Det er ikke kun fordi, der 
har været rejst kritik af IA's 
arbejde ved flere lejligheder, 
at gruppen har taget initiativ 
til temadagene.

En væsentlig grund er, at 
man overalt i foreningslivet 
herhjemme, og ikke kun i 
firmaidrætten, kan konstate
re en vigende tendens i til
slutningen til de traditionel
le idrætsgrene.

I mange sammenslutnin
ger har man vanskeligheder

med at gennemføre lokaltur
neringerne i fodbold og 
håndbold, to idrætsgrene der 
traditionelt altid har stået 
stærkest i firmaidrætten. 
Kredsene beretter ligeledes 
de om dalende interesse for 
kredsstævnerne.

- Den tendens skal ven
des, siger Kurt Petersen fra 
strukturgruppen. Det første 
skridt må være at se kritisk 
på de aktuelle vilkår for vo
res idrætsgrene. Det næste 
skridt må være at pege på 
nye initiativer og ønsker fra 
sammenslutninger og kred
se. I sidste ende kan det så

Kurt Petersen fra DFIF's sty
relse, og medlem a f struktur
gruppen efterlyser idrætsfolk 
med visioner. Foto. -jr.

føre til, at der skal udarbej
des en nye struktur for IA's 
idrætssektioner i forbundet, 
understreger Kurt Petersen.

Et udviklingsmarked
Temadagene vil forme sig 

som et "udviklingsmarked, 
hvor de ca. 130 deltagere 
bliver opdelt i 4 grupper på 
tværs af landsdelene. Grup
perne skal gennemgå tre kri
tik og tre visionfaser, hvor 
alle ideer og tanker bliver 
nedfældet på store vægavi
ser.

Produktet af temadagene 
vil derefter blive gennemar
bejdet af strukturgruppen, 
der vil fremlægge de mulige 
løsningsmodeller til videre 
behandling på formands- og 
repræsentantskabsmøder 
næste år.

Fat i de "rigtige folk"
- Til temadagene i Fre

dericia skal vi have fat i de 
"rigtige folk" siger Kurt Pe
tersen. Og med de rigtige 
folk mener jeg de folk, der 
til daglig beskæftiger sig 
med idrætten i sammenslut
ninger og kredse. Det er 
dem, der er firmaidrættens 
basis, og den vigtigste res
source. Derfor skal vi gan
ske enkelt have fat i de folk 
der har fingeren på pulsen, 
fastslår Kurt Petersen, der 
peger på, at temadagene 
også er en chance for at 
træffe andre idrætsledere fra 
andre landsdele og udveksle 
erfaringer med dem.
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A f  Alice Rasmussen & 
Jesper Mathiesen 
Aktivitetskonsulenter

På firmaidrættens 
familieferier er natur
golf altid en ægte 
topscorer.
Spil hvor du vil. 
Pladsen ligger lige 
foran dine fødder.

Perfektioneringen af kon
centration, drive og boldarti
steri er forbeholdt de cele
bre verdensstjerner på de 
veltrimmede græstæpper.

Tror du. Men du kniber 
dig lidt i armen, når der på 
Jens Hansens mark kan op
leves det selvsamme fæno
men, blot udført af aktører 
der hverken har hang til 
caddie eller Låcoste.

Tradition på familieferier
Ved hul 1 skal man være 

lidt af en boldkunstner, når 
man på grund af terrænets 
hældning praktisk taget skal

på græsmarken
skyde i den modsatte retning 
end logisk er, for at få hole - 
in - one. Vi er langt væk fra 
fairway og green, på en 
græsmark hvor børn og voks
ne med lidenskab og højlydte 
grin spiller naturgolf.

I firmaidrætten har vi en

MOTIONSREDSKABER
Danmarks største lager a f professionelt udstyr. 

Nyt og brugt. Ring efter brochurer.

8897 52 81AK TIV

årelang tradition med natur
golfspillet, ikke mindst på 
vore familieferier, hvor akti
viteten er en sand topscorer. 
Der er altid spillere på ba
nen, der forsøger at få sco
ringstallet ned på den ikke 
så lidt utilregnelige bane, 
hvor man hele tiden kan 
møde nye udfordringer, i 
form af muldvarpeskud og 
nedfaldne æbler. Men det 
forandrer ikke det mindste 
på spillernes engagement og 
indleven, hvad enten man er 
barn eller voksen.

Naturgolf er et familie
spil, som appellerer til de 
større børn fra 10 år og op
efter, og meget til de voks
ne. Spillet er let at organi
sere, og efterlader naturen
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uden mén, hvis etikken ef
terleves. Der er masser af 
kvaliteter at hente i spillet: 
præcision, koncentration, 
samvær, konkurrencen med 
sig selv og andre og frem for 
alt naturoplevelsen. Altsam
men opnåede gevinster, som 
med overvægt står mål med 
den investering i materialer, 
der er nødvendig for at 
komme igang.

Skulle interessen nu være 
skærpet for at kaste sig ud i 
et spil naturgolf på græsmar
ken, vil det være på sin plads 
her at præcisere spillets ide 
og regler.

Antal spillere
Begrænses af køllernes 

antal. I princippet 1 person 
pr. kølle, men både 3 og 4 
kan spille med samme kølle.

Spilleplads
Et udendørs område, 

græsmark eller en plæne. 
Størrelsen af arealet afhæn
ger af, hvor mange huller 
man ønsker etableret, og 
hvor langt der skal være 
mellem de forskellige huller.

Idé
Samme idé som rigtig golf 

(eller minigolf for den sags 
skyld), d.v.s. banen igennem 
på færreste antal slag.

Regler
På området nedgraves et 

antal huller. Et hul kan fores 
med et stykke plastikned
løbsrør, en urtepotte eller 
lign. Husk at dække hullet 
til igen efter spillet, og læg 
græstørvet på plads.

Banerne fra hul til hul må 
gerne krydse hinanden.

Hullerne markeres med 
et nummer, som kan laves af 
et stykke pap på en blom
sterpind.

Fra startstedet slås med 
køllen frem mod 1. hul, der
fra hvor kuglen ligger stille 
slås næste slag, indtil kuglen 
er i hul 1, o.s.v.

Det antal slag, man 
brugte for at få kuglen i hul 
noteres på startkortet (evt. 
et minigolfkort). Så er man 
parat til at gå videre til hul 
2, og så videre.

Vinder er den person, der 
går banen igennem på færre
ste antal slag.

Variationer
Man kan også spille na

turgolf holdvis. Det vil sige, 
at 1. spiller slår det andet 
slag og så videre.

Materialer
* Et (mindre) antal golf

køller, puttere eller mini
golfkøller er velegnede og 
dertil golfbolde.

* Et antal huller (ned
løbsrør, urtepotter eller lig
nende).

* Startkort.

Spil når du vil, er en pas
sende overskrift for natur
golf. Du har jo spillepladsen 
lige foran dine fødder.

Teknisk set stiller spillet 
ikke nogen egentlige krav, 
udover lidt behændig hånd
tering af golfkølle og et godt 
øjemål, som kan opøves i 
takt med, at spillene skrider 
frem. Der er ingen grund til 
at vente. Tag familien ved 
hånden og slå en slag for na
turgolfen.

Der venter jer en oplevelse.

Idrættens Forskningsråd
der har til formål at fremme og samordne forskning af 
idrætslige spørgsmål af medicinsk, fysiologisk, psykolo
gisk, historisk og teknisk art, har mulighed for at yde øko
nomisk støtte til forskningsarbejde af ovennævnte art.

Rådet foretager to årlige uddelinger, og har til disse til 
rådighed ialt ca. 600.000 kroner.
Der gøres opmærksom på, at støtte ikke kan ydes til ud
arbejdelse af specialer eller uddannelsesmæssige formål 
i øvrigt.

Nyt ansøgningsskema med tilhørende vejledning kan re
kvireres på tlf. 31392556, tryk 223 mellem kl. 10.00-11.00 
og indsendes til:
Idrættens Forskningsråd
c/o Danmarks Højskole for Legemsøvelser
Nørre Alle 51
2200 København N
således at ansøgninger er rådet i hænde senest den 1. ok
tober 1992.

Ny bog om familieidræt
"Familieidræt-tips og aktiviteter" er håndbogen til alle, 
der har interesse for tanken, idræt for hele familen, og er 
spækket med inspirerende og sjove aktivitetsforslag og 
med eksempler på aktivitetsformer, hvadenten de 
foregår i foreningen, i skolen, på gaden, ved stranden eller 
hjemme i baghaven.
Byggestenene er rum og tema, der dækker over de steder 
hvor familieidrætten kan foregå, samt aktiviteternes ind
hold, og så er den fyldt -  ^ .....^  l |
med muntre tegninger 
og spændende fotos.

Familieidræt
-  tips o g  aktiviteter.
96 sider, sprægfyldte 
med ideer...
G o ' f o r n ø j e l s e !

•  "I V f
u ,  4iii ■ Mtty ” ' "

, ' - ’ 1
„ „ - .  %
’ 1 1 - Ä ä Ä

4 -< •

110.
+ forsendelse f  J.$W'" '

Bogen kan rekvireres fra: J {^  I
Dansk Firmaidrætsforbund
STOREBÆLTSVEJ 11,5800 NYBORG TELEFON: 65 31 65 60
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Åbne stevner i landsdel Syd
1992/93

BADMINTON: 16. & 17. januar Kolding
7. & 8. november Odense 23. & 24. januar Middelfart
7. & 8. november Sønderborg 13. & 14. februar Esbjerg
21. & 22. november Fredericia 20. & 21. februar Tønder
29. november Bov 6. & 7. marts Sønderborg
5. & 6. december Esbjerg 20. & 21. marts Haderslev
16. & 17. januar Esbjerg 3. & 4. april Åbenrå
13. & 14. februar Svendborg 17. & 18. april Nyborg

FODBOLD INDE: SKYDNING 15 M
25. oktober Sønderborg 29. & 30. august yejle
1. november Bov 3. & 4. oktober Åbenrå
8. november Fredericia 24. & 25. oktober Kolding
14. november Kolding 7. & 8. november Sønderborg
14. & 15. november Esbjerg 7. & 8. november Middelfart
28. november Nyborg 14. & 15. november Esbjerg
10. januar Sønderborg 21. & 22. november Vejle
16. januar Kolding 28. & 29. november Vejen
30. januar Åbenrå 5. & 6. december Tønder
30. januar Nyborg 12. & 13. december Bramming
6. & 7. februar Fredericia (stor bane) 10. januar Kolding (handicap)
7. februar Bov 30. & 31. januar Vamdrup
13. & 14. februar Svendborg 6. & 7. februar Odense
20. & 21. februar Odense 13. & 14. februar Svendborg

13. & 14. februar Haderslev
HÅNDBOLD INDE: 20. & 21. februar Fredericia
17. oktober Bov 20. & 21. februar Åbenrå
24. oktober Sønderborg 27. & 28. februar Grindsted
7. november Kolding 6. & 7. marts Bov
30. januar Bov 3. & 4. april Kolding
13. & 14. februar Svendborg
20. februar Sønderborg SKYDNING 50 M
24. & 25. april Odense 15. & 16. august Middelfart

22. & 23. maj Tønder
DART 13. juni Odense
17. & 18. oktober Odense
13. & 14. februar Svendborg PISTOL
27. marts Kolding 7. & 8. november Middelfart

8. november Fredericia
KEGLER: 6. & 7. februar Odense
3. & 4. oktober Åbenrå 13. juni 92 Odense
10. & 11. oktober Esbjerg
17 & 18. oktober Middelfart VOLLEYBALL
24. & 25. oktober Tønder 17. & 18. oktober Bov
31/10 & 1. november Kolding 13. & 14. februar Bov
7. og 8. november Sønderborg
21. & 22. november Haderslev MOTIONSLØB
21. & 22. november Nyborg 12. september Middelfart
21. & 22. november Fredericia 20. maj Tønder
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Usolidaritet omkring gebyrer!
A f Torben Hertz, 
Konsulent, DIF.

Diskussioner omkring ge
byrer og gebyrers størrelse 
er oppe i tiden. Derfor var 
det ikke nogen overraskelse, 
at lederen i Dansk Firmai
drætsforbunds medlemsblad 
handlede om dette emne.

Derimod var DFIF's di
rekte opfordring til ind
førelse af gebyrer på fore
ningernes benyttelse af 
offentlige lokaler ikke kun 
overraskende, det var di
rekte chokerende læsning.

Den samlede idræt, her
under DFIF, har hidtil stået 
solidarisk i kampen for at 
skaffe foreningerne så gun
stige lokaletilskudsregler 
som muligt, uanset om de 
benyttede offentlige eller 
private lokaler.

Derfor advarede den 
samlede idræt, herunder 
Dansk Firmaidrætsforbund, 
mod det brud på den hidti
dige praksis, som gebyrerne 
på offentlige lokaler ville 
være.

Filosofien, der ligger til 
grund for lederen, er et øn
ske om en ligestilling af for

eningerne uanset hvilken 
type lokaler deres aktivite
ter foregår i.

Denne filosofi er der be
stemt intet i vejen med, men 
med DFIF's opfordring til at 
indføre gebyrer vælger man 
den laveste fællesnævner, og 
resultatet vil blive, at fore
ninger, der benytter offent
lige lokaler, vil komme til at 
betale tilskuddet til de pri
vate lokaler, et tilskud der 
hidtil er betalt af kommu
nerne.

Det skal nok skabe glæde, 
i Kommunernes Landsfore
ning.

I stedet burde DFIF, som 
den øvrige idræt, kæmpe for 
at alle foreninger blev lige
stillet med en højeste fælles
nævner, altså lige gode til
skudsbestemmelser.

Nu kan man jo håbe, at 
lederen er et udslag af som
mervarmen og at den ikke 
har dækning i forbundet. 
Hvis dette ikke er tilfældet, 
er den et udtryk for et brud 
på den hidtidige solidartiet 
idrætsorganisationerne imel
lem.

Men måske skulle man 
overveje at indføre gebyr - 
på usolidarietet.

I virkelighedens verden
A f Jan Steffensen 
Forbundskonsulent; DFIF

I Dansk Idræts-Forbunds 
(DIF) officielle organ, 
Idrætsliv nr. 7 kommenterer 
Torben Hertz en leder fra 
Dansk Firmaidrætsforbunds 
(DFIF) medlemsblad Firma
idræt.

Torben Hertz beskylder 
DFIF for at være usolidarisk 
med de andre idrætsfor
bund. Påstanden går på, at 
DFIF går Kommunernes 
Landsforenings ærinde ved 
at gå ind for gebyrordninger 
i kommunerne i forbindelse 
med lokaletilskud, og at 
DFIF frasiger sig den solida
riske holdning, som er ble
vet udtrykt i forbindelse 
med det arbejde, der lå 
forud for folkeoplysningslo

vens vedtagelse.
Lad det være slået fast en 

gang for alle. DFIF vedken
der sig det synspunkt, at det 
må være rimeligt, at idræts
faciliteter bliver stillet gratis 
til rådighed for idrætsud
øvere, og vil stå solidarisk 
med alle, der har dette syns
punkt.

Men i idrættens verden er 
det sådan, at man ikke altid 
har magt som agt. I modsæt
ning til DIF, er DFIF nødt 
til at forholde sig til den 
praktiske verden, og ikke 
kun beskæftige sig med teo
retiske forhold.

Virkeligheden siger, at 
ved lovens gennemførelse, 
blev der givet kommunerne 
mulighed for at gennemføre 
gebyrordninger i forbindelse 
med lokaletilskud, og her er 
det så, at DFIF i virkelighe
dens verden efterlyser en 
praktisk og ikke en teoretisk 
solidaritet.

Folkeoplysningslovens ånd 
er ligestilling mellem forenin
gerne (kredsene), men det 
gælder da på alle områder, 
også lokaleområdet, og hvor
dan kan man kalde det 
solidaritet eller ligestilling, 
hvis en forening har gratis 
halleje, og en anden skal be

tale 350 kr. pr. haltime.
I x-købing er der otte hal

ler, syv kommunale og én 
selvejende. Kommunen vil 
ikke lægge flere penge i kas
sen, så den selvejende hal er 
nødt til at tage 200 kr. i ti
men hos de foreninger, der 
desværre ikke kan få plads i 
de 7 gratis haller. Her tilla
der vi os at anbefale en ge
byrordning, idet vi mener, at 
25 kr. pr. haltime for alle er 
solidaritet.

DFIF vil stadig sammen 
med de øvrige organisatio
ner i Idrættens Fællesråd ar
bejde for, at det på længere 
sigt bliver muligt for alle, at 
få stillet idrætsfaciliteter 
gratis til rådighed, men ind
til dette er tilfældet, efterly
ser vi en solidaritet, da det 
ofte er vore foreninger, der 
bliver presset ud i de haller, 
hvor det er nødvendigt at 
opkræve halleje.
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Instruktør- og lederkurser efteråret 1992
KREATIVITET
Kurset for de personer, der kræver udfordringer og tør 
sprænge grænser Kurset henvender sig til personer, der har 
lyst til nytænkning.
Formål: At bryde grænser, så der opstår en utraditionel 
tankegang og dermed utraditionelle løsninger, som resul
terer i nye ideer til glæde for kursisten og DFIF. Via for
skellige opgaver og øvelser arbejdes der med:

- Opdagelsen af uudnyttede ressourcer
- Mod til at bryde traditionelle mønstre.
- Kreativitet. Hvad er det?

Kurset forløber over een weekend

Tid og sted: 1) d. 23. - 25. okt. '92 i Nyborg.
2) d. 06. - OS. nov. '92 i Viborg. 

Kursuspris: kr. 600.-
Tilmelding: 1) senest d. 11. sep. '92.

2) senest d. 01. ok t.'92.

GANGTEST
Bliv gangtestleder...

Kurset henvender sig til alle personer i DFIF mellem 
20 - 65 år. som har lyst til at blive gangtestleder.
Der findes allerede mange måder at teste kondition på, 
men DFIFs gangtest adskiller sig fra andre tests ved, at 
konditionstallet kan måles ved at personen blot gen
nemgår en to km. gangrute i rask tempo.

Gå så hurtigt du kan uden at skade dit helbred...

På kurset bliver du uddannet som gangtestleder, du gen
nemgår testen og lærer, hvordan du tester andre så du 
selv kan afvikle en gangtest.

Tid og sted: lørdag d. 26. sep. 92 kl. 10.30-19.00 i Vejle. 
Kursuspris: kr. 200.- 
Tilmelding: Hurtigst muligt.

SQ UARE- DANCE Æ
EN LÆKKER MOTIONSFORM FOR

J r *iALLE ALDRE!
Kom og få ideer til en ny aktivitet, eller til din 
gymnastik.
På kurset arbejdes der teoretisk og praktisk med:

- Generelle regler for square-dance.
- Indøvning af danse, formationer, eet.

Tid og sted: d. 16. - 17. oktober '92 i Århus.
Fredag fra kl. 19.00 til lørdag kl. 16.00. 

Kursuspris: kr. 400,-
Tilmelding: senest d. 10. sep. '92.

TALERTEKNIK
Kurset henvender sig til såvel nye som rutinerede ledere. 
Kursets formål er, at gøre deltagerne mere bevidste om 
deres måde at kommunikere på, og give dem redskaber 
til, hvordan en tale fremlægges på en levende, klart og 
engageret måde.
På kurset anvendes der video, talerstol og mikrofon, og 
via rollespil arbejdes der med følgende emner:

- Talens opbygning og virkemidler.
- Manuskript.
- Talertekniske regler.
- Kropssprog.
- Hjælpemidler.
Tid og sted: 1) d. 25. - 27. sep. 92 i Middelfart 

2) d. 13. - 15. nov. '92 i Nyborg. 
Kursuspris: kr. 600,- 
Tilmelding:: 1) Hurtigst muligt.

2) d. 01. okt. '92.

SKYDNING I
Kurset er første del af instruktøruddannelsen, og der ar
bejdes teoretisk og praktisk med:
- Riffelskydningens grundelementer (kun 15 m.)
- Våbentilladelse.
- Sikkerhedsbestemmelse.
- DFIFs regler.

Tid og sted: d. 13. - 15. nov. '92 i Vingstedved Vejle.
Kursuspris: kr. 600,-
Tilmelding: senest d. 01. okt. '92.

SVØMNING
DFIF starter en svømmeuddannelse, og der lægges ud 
med første kursus
Tid og sted: 16 - 18. okt. '92 i Middelfart.

EDB - tekstbehandling
Kurset henvender sig til DFIF-medlemmer, der gerne vil 
lære tekstbehandling i DSI-systemet.
Der arbejdes teoretisk og praktisk med flg.:

- Personlig computers opbygning med tilhørende peri
feriudstyr.
- Hvordan er DOS-operativ systemet bygget op og vir
ker?
- Tekstbehandling DSI-system med: oprettelse af doku
ment, funktioner, skrifttyper, formater, redigering, lag
ring, brevflet m.v.

Tid og sted: d. 06. 08. okt. '92 i Kolding.
Kursuspris: kr. 600,-
Tilmelding: senest d. 01. okt. '92.

Kursusprisen: Omfatter undervisning, materialer, ophold og forplejning. (Dog ikke drikkevarer).
Tilmelding: Skal ske på tilmeldingskort. som underskrives af kreds/sammenslutning, og som tilsendes forbundskontoret 
senest den dato, der er nævnt under det enkelte kursus.
Yderligere oplysninger:
Kan fås ved henvendelse til uddannelseskonsulent Jane Have Andersen. Tlf. 65 31 65 60.
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Nyborg Firma Sport 
(NFS) accepterer selvfølge
lig, at vi ikke får landsstæv- 
nerne i håndbold - hverken 
udendørs 1993 eller inden
dørs 1994. Men vi synes nok, 
det har været spildte kræf
ter, når NFS på forhånd var 
blevet orienteret om, at vi 
var de eneste, der søgte de 
pågældende landsstævner.

Efter man fra håndbold
sektionen havde været til 
besigtigelse af baner og hal
ler samt modtaget budget
ter, mener NFS, at det er

meget for dårligt, vi herefter 
får afslag med besked om, at 
der alligevel var en ansøger 
mere.

Kunne det ikke nemt lade 
sig gøre, at sektionen giver 
et bindende tilsagn til en 
sammenslutning, inden 
denne begiver sig ud i di
verse reservationer af hotel
pladser - baner og haller

samt udfærdiger et budget.
For NFS's vedkommende 

er det nu anden gang, inden 
for samme år, at vi må afbe
stille hos Nyborg Strand 
samt hos Turistkontoret o.a. 
Flere af hallerne havde alle
rede forhandlet med DHF 
for at få flyttet stævner, så 
DFIF kunne afvikle deres 
landsstævne i 1994 - og til

ingen nytte. NFS kommer 
uværligt til at fremstå som 
utroværdige i Nyborg 
Strands og Turistkontorets 
øjne. I referatet fra hånd
boldsektionen af 29. juni 
1992 skriver man bare: med 
tak for ansøgningen, håber 
I vil søge igen. NFS spørger 
bare - til hvad nytte!

P.S. De ovennævnte 
ansøgninger var en udstrakt 
hånd til håndboldsektionen.

Leif Hostrup Pedersen 
Formand for Nyborg 

Firma Sport.

Nyborg Firma Sport 
var orienteret

Som formand for håndboldsektionen, fatter jeg gerne pennen 
og svarer på, hvorfor Nyborg Firma Sport fik afslag på sommer
landsstævnet i håndbold i 1993 og vinterlandsstævnet i håndbold 
1994.

Der var besigtigelse i Nyborg den 25. maj 1991, hvor Nyborg 
samtidig blev orienteret om, at der også var en ansøgning fra 
FKS-Odense m.h.t. håndboldlandsstævnet. Mødet med FKS- 
Odense fandt sted den 26. maj 1991. Afgørelsen truffet på et be
styrelsesmøde i idrætsafdelingen i august 1991.

På sektionsårsmødet i 1990 blev det vedtaget at adskille lands
stævnet i håndbold og fodbold, der ellers traditionen tro er blevet 
holdt samme sted, og afholde stævnet i to byer. Derfor gik lands
stævnet i håndbold til FKS-Odense i 1993. Nyborg fik så istedet 
fodbolden.

Til vinterlandsstævnet 1994 var der ifølge turnusplanen ingen 
ansøgere. Derfor sendte sektionen en forespørgsel ud gennem 
kredsformændene, der resulterede i en ansøgning fra Nyborg den 
12. maj 1992, og en ansøgning fra Esbjerg den 24. maj 1992.

Ved en besigtigelse i Nyborg den 31. maj, fik Leif Hostrup 
Pedersen fra Nyborg Esbjergs ansøgning at se, og blev også ori
enteret om, at der var besigtigelse i Esbjerg den 13. juni 1992.

Det blev aftalt med Nyborg Firma Sport, at afgørelsen træffes 
på et sektionsmøde den 26.-27. juni, således at de ikke skulle 
vente til et bestyrelsesmøde i idrætsafdelingen i september. Dette 
var både Nyborg og Esbjerg indforstået med.

Der skal her også kort redegøres for forskellen mellem Ny
borg og Esbjerg. Esbjerg Firma Idræt har tre haller ved siden af 
hinanden, og afstanden til de to sidste haller, Kvaglundhallen og 
Seminariehallen, er omkring 6 km.

Nyborg havde 6 seks haller til rådighed, hvor man om lørda
gen skulle spille i Ullerslevhallerne, der ligger 12-14 km. fra 
Nyborg, samt i Vindingehallen og i Ørbækhallen der begge lig
ger 6-8 km. fra Nyborg. Søndag skulle man spille i Nyborg-Hal- 
lerne.

Sluttelig så vi naturligvis også på budgettet, både for delta
gerne og for forbundet.

Som formand for håndboldsektionen har jeg pligt til at tage ud 
til alle de sammenslutninger der indsender ansøgninger, for at se 
faciliteterne, og se på budget m.m. Herefter vil der blive truffet 
en afgørelse i samråd med IA-bestyrelse hvis der er mere end en 
ansøger.

Knud Busch, formand for 
DFIF’s håndboldsektion.

Erfaringerne fra afviklin
gen af Firmaidrættens Fami
liedage 1992 er indsamlet, og 
bolden spilles nu videre til an
dre interesserede arrangører. 
Materialet består af oplægget 
til Firmaidrættens Familie
dage den 13. -14. juni i Brøn
derslev, ledernes erfaringer 
fra arrangementet og endelig 
en diasserie, der viser arran
gementet som det forløb.

Materialet er fyldt med in
spiration og konkrete anvis
ninger på arrangementets 
gennemførelse, men kan 
iøvrigt anvendes af enhver, 
som ønsker at afvikle en akti-

..i

vitetsdag med familien som 
deltager.

Aktivitetsudvalget hjæl
per gerne med at uddanne 
de familieidrætsledere, der 
er energien i sådan et arran
gement. Forberedelserne af 
Firmaidrættens Familiedage 
1993 skal igang allerede nu, 
så hvis du mangler en appe
titvækker kan du kontakte:

Thorkil Carlsen, Nord
jyllands Amtskreds, tlf.
98 42 83 63, Jørgen Justesen, 
Brønderslev Firma Sport, tlf. 
98 82 25 09, eller Jesper 
Mathiesen, DFIF, på 
tlf. 65 31 65 60.
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Kort & godt

Penge at hente i Regnbuen
Følg Regnbuen, og find 

penge til at sætte igang for. 
Sådan lyder opfordringen fra 
aktivitetsudvalget til alle 
DFIF’s sammenslutninger.

Udvalget er nu klar til at 
sende en ny folder på gaden. 
Folderen indeholder ret
ningslinier for opnåelse af til
skud til familieaktiviteter, mo
tionsaktiviteter, ældre idræt 
og idræt om dagen. Alle til

skud er samlet under navnet 
“Regnbuen”, så nu kan du 
hurtigt finde præcis den til
skudsform, du har behov for, 
og samtidig er det blevet let
tere at opnå tilskud.

Folderen sendes til samt
lige sammenslutninger og mo
tionsudvalg, men kan også re
kvireres fra forbundskontoret.

Følg Regnbuen og find 
penge til at sætte igang for.

Vestjylland godt kørende
De tre vestjyske sammen

slutninger, Grindsted Firma 
Idræt, Skjern-Tarm-Ølgod 
Firma Idræt og Ringkøbing og 
Omegns Firma Idræt var de 
helt store topscorere i dette 
års Tour de Pedal.

Den landsdækkende cykel

kampagne kunne notere sig 
en pæn stigning i antallet af 
deltagere. 43.664 cyklister 
blev det til i hele maj måned, 
og af dem tegnede de tre ve
stjyske sammenslutninger sig 
for 25.144 eller for 57 % af 
alle cyklister.

Dansk medaljehøst 
OK siger DOK

John Christensen, delega
tionschef for Danmarks 
Olympiske Komite, DOK, 
er tilfreds med det danske 
udbytte af de olympiske 
lege. Han understregede på 
et pressemøde, hvor der 
blev gjort status over den 
danske indsats, at der aldrig 
har været noget krav om 
medaljer. Med 124 aktive vil 
der altid være nogen, der 
falder igennem, skriver Fy
ens Stiftstidende.

Niels Chr. Holmstrøm,

Team Danmark-konsulent, 
og vicechef for DOK i Bar
celona udtaler, at man på 
forhånd havde 9-10 medalje
håb, og derfor må de seks 
medaljer siges at være til
fredsstillende.

Med adresse til de dårlige 
svømmeresultater udtalte 
Niels Chr. Holmstrøm, at 
svømmerne selv ved hvorfor 
resultaterne blev mindre 
gode. Fordi man klarer sig 
godt til EM, er der ingen ga
ranti for gode OL-resultater.

Billigere transport
Nu kan vi igen leje busser 

uden chauffør.
Takket være Dansk Ung

doms Fællesråd, som i maj 
gjorde Trafikministeriet op
mærksom på problemet, er 
der netop udsendt regler vedr. 
“ikke erhvervsmæssig person
befordring”.

Foreningerne kan nu leje 
en bus, uden at skulle betale 
en erhvervschauffør for at 
køre den, hvis de vel og 
mærke selv har en frivillige le
der med kørekort til en bus.

Man må dog ikke trans
portere hvem som helst i bus
sen. Kun de aktive idrætsfolk, 
og evt. andre med tilknytning 
til de aktive og det pågæl
dende sportsarrangement, kan 
stå på bussen. Tilskuere, hep- 
pekor, ølhentere o.l., må selv 
sørge for transport.

Man må heller ikke køre 
hvor som helst. Reglerne gæl
der kun indenfor landets 
grænser, så hvis man skal en 
tur over grænsen, kan bespa
relsen hurtigt forsvinde, for 
da betragtes kørslen som er
hvervsmæssig.

Følgende kriterier skal være 
opfyldt for at kørslen anses for 
“ikke-erhvervsmæssig”:

1) Kørslen skal udføres ve
derlagsfrit. Det er dog tilladt 
at opkræve betaling for olie 
og benzin.

Marathon i Riga
Letlands Folkeidrætsforbund indbyder hermed et an

tal DFIF repræsentanter til en dejlig national lettisk kul
tur- og sportsfest:

FOLKESANG-MARATHONLØBET, der finder 
sted de 4. oktober 1992.

Vi forventer ankomst den 2. oktober, samt afrejse den 
5. oktober, og LTSA dækker alle udgifter i forbindelse 
med opholdet i Letland.

Det er dog desværre ikke muligt at finansiere rejse
omkostningerne. DFIF vil yde et tilskud til rejseomkost
ningerne. Sidste frist for tilmelding den 21. september.
Yderligere oplysninger omkring arrangementet, kontakt 
DFIF's forbundskontor, tlf. 65 31 65 60. Svend Møller, 
eller John Thrane.

2) Kørslen skal foretages af 
den registrerede ejer eller 
bruger af køretøjet. Indenfor 
Danmarks grænser kan kørs
len tillige udføres i køretøjer 
der er lejede.

3) Kørslen skal være led i 
anden virksomhed. Det må 
ikke være klubbens primære 
formål, at rakke land og rige 
rundt i bus. Kørslen må kun 
være et middel til at komme 
til idrætsstævnet/kampen.

4) Der må udelukkende 
befordres personer med til
knytning til ejeren eller bru
geren. Eks. de aktive med
lemmer, massøren, træneren, 
fysioterapeuten m.v. når der 
er tale om idrætklubber.

Dette gælder både for 
køretøjer indrettet til befor
dring af højst 9 personer (inkl. 
føreren, og køretøjer indret
tet til befordring af mindst 10 
personer (inkl. føreren).

På et enkelt punkt er 
størrelsen afgørende.

En erhversvirksomhed kan 
ikke foretage “ikke-erhvervs
mæssig” kørsel i køretøjer til 
mere end 10 personer, så der
for er det naturligvis vigtigt, 
at det er idrætsklubben, der 
står som udlejer.

God tur!
Jan Steffensen 

Forbundskonsulent
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Arets Idrætsleder i Nordjylland
Per Møller Jensen,

Hjørring Firma Sport, er til
delt Sparekasserne i Nord
jyllands Idrætslederpris 
1992. Sammen med hæderen 
fulgte en check på 5000 kr., 
og retten til at skrive Årets 
Idrætsleder i Nordjyllands 
Amt på visitkortet.

Per har været med i 
firmaidrætten i Hjørring i 11 
år, og hans arbejdsopgaver 
har været utallige. For blot

at nævne nogle få, er han 
primus motor for DFIF’s cy
kelkampagne Tour de Pedal 
i Hjørring. Han er desuden 
formand for bordtennis og 
motionsafdelingen i 
Hjørring Firma Sport 
(HFS), ligesom han udfører 
et kæmpe arbejde som re
daktør af HFS’s medlems
blad, som han har gjort til et 
af de bedste indenfor firma
idrætten i hele landet.

Per er desuden aktiv 
DFIF’s kredsarbejde i Nord
jylland, og han er tillige 
kursuskontaktperson i Nord
jylland for DFIF's uddannel
sesudvalg.

Per Møller Jensen, Hjørring 
Firma Sport, Arets Idrætsleder.

Hæderstegn til
Næstformand for Sæby 

Firma Idræt (SFI), Erik Kri
stensen, har den 30. marts 
1992 ved SFI’s repræsentant
skabsmøde modtaget DFIF’s 
hæderstegn.

Der findes stort set ikke 
den idrætsaktivitet i SFI, som 
Erik Kristensen ikke har haft 
med at gøre. Eriks karriere i 
SFI startede i badmintonud
valget og fodboldudvalget i 
1980. I perioden 1981-1989 
beklædte han formandsposten 
for badmintonudvalget og i 
1991 blev han valgt som for
mand for fodboldafdelingen.

I 1986 fandt han dog også 
tid til at starte billardafdelin-

Sæby-folk
gen op i SFI. Derudover har 
Erik også deltaget i planlæg
ningen og afviklingen af mo

tionscykelarrangementer, fa
milietræf, utallige fodbold- og 
håndboldstævner, varetaget 
hvervet som kursuskontakt

person for SFI, ligesom han 
har medvirket ved indretnin
gen af klublokalerne. Det var 
således ikke uden grund, at 
Erik Kristensen i 1985 fik 
SFI's lederpris.

Samme dag modtog det 
mangeårige medlem af moti
onsudvalget i SFI, Richardt 
Nielsen, forbundets hæders
tegn.

Det er motionsaktivite
terne der står Richardts hjerte 
nærmest, og han har i gennem 
årene været med til at arran
gerer og afvikle familietræf. 
Tour de Pedal, motionsbingo 
og skattejagt i Sæby.

Richardt modtog i 1988 
SFI's ‘TO års Touren” for sit 
arbejde med afviklingen af cy
kelkampagnen for 10. gang.

Motions-ledere i Viborg hædret
Viborg Firmaidræt kunne DK-Stafetten i Viborg i alle ti Preben Tougaard blev

i år den 14. juni fejre ti års år. Derudover har de begge valgt ind i VFI’s motionsud-
jubilæum som arrangør af deltaget aktivt i bestyrelses- valg i 1978, og har lige siden
Danmark-Stafetten. I den arbejdet for Viborg Firma- gjort en stor indsat for plan
anledning modtog to idræts- idræt og i forskellige udvalg. lægningen om afviklingen af
ledere fra Viborg Firmaidræt Peder Viborg blev i 1980 VFI’s inotionsarrangemen- 
forbundets hæderstegn. valgt ind i VFI’s bestyrelse ter, herunder det store moti-

Det var Peder Viborg og som formand for volleybal- onsløb Sønæs-stafetten og
Preben Tougaard, der begge ludvalget, et hverv han be- firmaidrættens Etapeløb.
har deltaget i arbejdet med stred indtil 1987.
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Dansk Firmaidrætsforbund
Storebæltsvej 11 
5800 Nyborg 
Tlf. 65 31 65 60 
Fax. 65 30 14 26 
Ekspedition:
Man.-torsdag kl. 8-15.30 
Fredag kl. 8-15.00

Generalsekretær:
Svend Møller 
Cedervænget 14 
5700 Svendborg 
Tlf. 62 22 57 33

Styrelsen:
Formand:
Tage Carlsen 
Heboltoft 12 
6950 Ringkøbing 
Tlf. 97 32 55 20

Næstformand: 
Jørn Godt 
Schultzvej 5 
6091 Bjert 
Tlf. 75 57 23 22

Kristian Flansen 
Blåbærvej 2 
7200 Grindsted 
Tlf. 75 32 17 34

Kurt Petersen 
Lumbyesvej 12 
4200 Slagelse 
Tlf. 53 52 75 35

Peder Bisgaard 
Kighusvænget 21 
3400 Hillerød 
Tlf. 42 26 96 43

DFIF's konsulenter:
Forbundskonsulent 
øst for Storebælt 
Jørgen Rasmussen 
Lovvej 10 
Pederstrup 
4700 Næstved 
Tlf. 53 76 16 35 
Fax: 53 76 03 35 
Biltlf: 30 66 I 1 27

Forbundskonsulent 
Nord- og Midtjylland 
Jan Grumstrup 
Banegårdsvej 27 
9500 Hobro 
Tlf. 98 51 01 01 
Fax. 98 52 02 35 
Biltlf: 30 66 11 26

Forbundskonsulent

GI. Grevegård 5 
5492 Vissenbjerg 
Tlf. 64 47 33'17 
Fax. 64 47 33 87 
Biltlf: 30 66 11 25

Uddannelseskonsulent 
Jane Have L. Andersen 
Lyngvænget 8 
5800 Nyborg 
Tlf. 65 31 72 53

Aktivitetskonsulent 
Jesper Mathiesen 
Tronneallé 312 
5800 Nyborg 
Tlf. 65 30 15 05

Aktivitetskonsulent 
Alice Rasmussen 
Tårupbygade 36 
5370 Mesinge 
Tlf. 65 32 50 15
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Postbesørget - 59103 
5000 Odense C

Familiedag i det grønne

I Skive har firmaidrætten og handicapidrætten indgået et fint samarbejde omkring familie
idræt, og der manglede ikke aktivitetstilbud da familiedagen rykkede udendørs.

Sommervejret var 
med, da firmaidræt
ten og handicap
idrætten i Skive gen
tog vinterens succes 
med en familiedag.

A f Marianne Rasmussen 
Skive og Omegns 
Firmaidræt

Det er svært at efter
følge en succes. Det måtte 
vi sande, da vi - Skive og 
Omegns Firmaidræt og 
Skive Handicap Idræt - den 
20. juni afholdt en familie
dag i det grønne.

Masser af aktiviteter
Da firmaidrætten og han

dicapidrætten i Skive i ja
nuar for første gang arran
gerede familiedag i 
Skivehallerne, blev vi bog
stavelig talt løbet over ende 
af mere end 300 deltagere, 
langt flere end vi i vores vil
deste fantasier havde drømt 
om. Vi var derfor straks 
med på ideen om at gentage 
succesen udendørs, som en 
familidag i det grønne.

Vi havde planlagt og an

nonceret et væld af tilbud, 
bl.a. skistaffet, stjerneløb, 
boccia, tandem-cykling og 
sejlads i en 12 meter mini
båd, der er indrettet, så den 
kan sejles af såvel handicap
pede som ikke-handicap- 
pede uden sejlererfaring.

Sommervejret var med os, 
og vi havde lånt en stor 
plads lige ned til stranden og 
tæt ved skoven, men til trods 
for de perfekte rammer for 
aktiviteterne, mødte det kun 
få op til arrangementet, kun 
omkring de 30!

Tandemcykel og spyt i 
spand

Vi havde planlagt at køre 
flere aktiviteter samtidig, så 
deltagerne kunne rotere ef
ter samme system, som vi

brugte ved det indendørs ar
rangement i januar. Men 
med der lille deltagerantal 
ville det ikke give nogen 
mening, så vi kørte én akti
vitet ad gangen. Stjerneløbet 
måtte vi aflyse. Inden vi for
taber os i det negative, skal 
der dog siges, at de frem
mødte deltog med liv og sjæl 
i aktiviteterne. Specielt han
dicapidrættens tandemcykel 
og spyt i spand vakte jubel.

Mange sommer
aktiviteter

Arrangementet var an
nonceret i de lokale dag
blade, lokalradioen og i den 
pjece vi omdelte i forbin
delse med vores indendørs 
arrangement i januar. Akti
vitetsudbudet var lige så

stort som første gang, så 
vores konklusion må være, 
at udbudet af andre som
meraktiviteter som f.eks. 
dyrskue, kræmmermarked, 
byfester og lignende er så 
stort, at det dels er svært 
at komme igennem med 
budskabet, dels at konkur
rerer med de andre arran
gementer.

Men de der mødte frem 
havde en dejlig lørdag ef
termiddag, og vi har ikke 
mistet modet. Vi tror på 
ideen med familieidræt. På 
længere sigt tror vi på, at 
arrangementer for hele fa
milien vil slå igennem, så 
vi prøver helt sikkert igen.


